
مجلس و دولت در هفته هايي كه از آغاز به كارشان گذشته، 
تلاشي جدي كرده اند تا همراهي خود را با يكديگر نشان 
بدهند، تلاشي كه در حوزه تغيير و تحولات سياسي آغاز 
ش��ده و احتمالا در بودجه جديد مي تواند خود را در عمل 

نيز نشان بدهد.
مجلس در نخستين گام از همراهي با دولت به تمامي وزراي 
پيشنهادي راي اعتماد داد و دولت نيز در نخستين گام از 
همكاري دو جانبه، لايحه بودجه را بسيار زودتر از سال هاي 
گذش��ته و همزمان با تاريخ قانوني مجل��س ارايه كرد تا 
نمايندگان زمان داشته باشند تا در ماه هاي باقي مانده تا 

پايان سال تمام ابعاد لايحه را بررسي كنند. 
در روزهاي اخير، مجلس كار بر روي لايحه را آغاز كرده و 
البته دولت نيز ضمن تاكيد بر اين موضوع كه در ماه هاي 
كوتاه تصدي امكان اصلاحات كلان در بودجه نداش��ته 
تلاش كرده از ابتكارات خود در اصلاح برخي مواد بودجه 
دفاع كند. احتمالا يكي از مهم ترين حوزه هايي كه در بودجه 
سال آينده محل بحث خواهد بود، بحث درآمدهاي مالياتي 
است. درآمدهايي كه از يك سو كاهش وابستگي به نفت را 
تضمين مي كند و از سوي ديگر بايد شرايط را براي آسايش 
مردم و پرداخت عادلانه ماليات نيز فراهم كند. موضوعي 
كه سازمان امور مالياتي تلاش كرده تا براي آن برنامه ريزي 
دقيقي انجام دهد و كارشناسان اقتصادي نيز به اهميت 
اين موضوع اشاره مي كنند. ارسلان محمدي كارشناس 
اقتصادي در رابطه با تغييرات مالياتي در لايحه بودجه ۱۴۰۴ 
گفت: لايحه بودجه ۱۴۰۴ چندي��ن اصلاحات مالياتي 
كليدي را تعيين كرده است كه هدف آنها حمايت از معيشت 
خانوارها، تشويق رشد توليد و تضمين جمع آوري عادلانه 
ماليات اس��ت. يكي از اهداف اصلي اصلاحات مالياتي در 
لايحه بودجه ۱۴۰۴ افزايش معافيت مالياتي حقوق بگيران 
و مشاغل كوچك است. اين افزايش معافيت هاي مالياتي 
۱۰۰ درصد تعيين شده است كه س��ه برابر ميزان و نرخ 
تورم است. با افزايش معافيت هاي مالياتي، دولت قصد دارد 
حمايت هدفمند از خانوارها و مشاغل خرد را فراهم كند و از 

اين طريق بار مالياتي را بر اين گروه ها كاهش دهد.
وي در ادامه با اشاره به معافيت مالياتي حقوق كارمندان تا 
ميزان ۲۴ ميليون تومان در ماه گفت: به طور مشخص در 
لايحه بودجه ۱۴۰۴ شاهد افزايش ۱۰۰ درصدي معافيت 
مالياتي حقوق تا سقف ۲۴ ميليون تومان در ماه هستيم 
كه اين افزايش معافيت مالياتي براي كمك به كارمندان 
و كارگران حقوق بگي��ر از طريق افزايش خالص دريافتي 
آنها و ايجاد درآمد قابل تصرف بيشتر طراحي شده است. 
دولت اميدوار است با افزايش معافيت مالياتي از معيشت 
خانواره��ا حمايت كند و به خانواده ه��اي با درآمد پايين 
كمك كند. همچنين لايحه بودجه ۱۴۰۴ علاوه بر افزايش 
معافيت هاي مالياتي براي كارمندان حقوق بگير، بر حمايت 
از رشد توليد از طريق معافيت هاي حمايتي هدفمند در 
بخش هاي مرتبط با مش��اغل خرد نيز تمركز دارد. هدف 
دولت با ارايه معافيت هاي حمايتي هدفمند، تحريك توليد 
و ايجاد فضاي مساعد براي رونق كسب و كار و حمايت از 

معيشت خانوار است.
اين كارشناس اقتصادي در ادامه افزود: يكي ديگر از اهداف 

كليدي اقدامات اصلاحي مالياتي در لايحه بودجه ۱۴۰۴ 
تمركز بر اخذ ماليات از مش��اغل و ش��ركت هاي بزرگ و 
همچنين توجه ويژه به جلوگيري از فراريان ماليات است. 
دولت قصد دارد اطمينان حاصل كند كه همه افراد و مشاغل 
س��هم عادلانه خود را از ماليات پرداخت مي كنند. هدف 
دولت با هدف قرار دادن فراريان مالياتي و دانه درشت ها در 
كنار معافيت هاي هدفمند مالياتي، كاهش فشار مالياتي 
از مشاغل خرد و همچنين حقوق بگيران است. همچنين 
در لايحه بودجه ۱۴۰۴ اقداماتي براي كاهش ۵ درصدي 
ماليات بر توليد به منظور حمايت از بخش توليدي اقتصاد 
در نظر گرفته شده است. دولت قصد دارد با كاهش ماليات 
توليد، بنگاه ها را براي سرمايه گذاري در توليد تشويق كند 
و فعاليت هاي خود را گس��ترش دهد. اين كاهش ماليات 
توليد براي تحريك رش��د اقتصادي و ايجاد فرصت هاي 
جديد براي رونق كس��ب و كار طراحي شده است. دولت 
اميدوار اس��ت با حمايت از بخش توليدي اقتصاد، فضاي 
اقتصادي با رونق و پايداري ايجاد كند. محمدي در پايان 
گفت: بنابراين يكي از موضوعات بس��يار مهم در راستاي 
لايحه بودجه ۱۴۰۴ و مزيت حمايتي از معيش��ت مردم 
در اولين لايحه بودجه دولت چهاردهم، مساله مربوط به 
افزايش س��قف و حجم معافيت هاي مالياتي خرد مردم 
است كه زمينه را براي حمايت از معيشت خانوار در لايحه 
بودجه از محل افزايش خالص دريافتي حقوق و همچنين 
افزايش ماليات بخش مشاغل فراهم كرده است و در كنار 
آن نيز در بخش تعامل افزايي با مردم با رويكرد ايجاد شده 
در شفافيت مالياتي در زمينه تداوم طرح نشان دار كردن 
ماليات و مشاركت مستقيم مردم در زمينه تخصيص منابع 
مالياتي است. اين سه مزيت اصلي يعني حمايت از معيشت 
خانوار و رش��د توليد با معافيت ه��اي هدفمند و كاهش 
ماليات توليد در كنار تمركز بر اخذ ماليات از دانه درشت ها و 
همچنين تداوم مسير مشاركت مردم در مسير جديد تعيين 
مصرف ماليات از مزيت هاي كليدي و اصلي لايحه بودجه 
۱۴۰۴ در بخش مالياتي است. همزمان با تلاش دولت براي 
همراهي با مجلس، نمايندگان نيز در صحبت هاي خود از 

اهميت همراهي با دولت و درك شرايط دقيق اقتصادي 
كشور مي گويند. روح الله متفكر آزاد در جلسه علني مجلس 
در تذكري گفت: پيروزي جبهه مقاومت را تبريك عرض 
مي كنم و روز نيروي دريايي ارتش جمهوري اسلامي را به 
رش��يد مردان اين عرصه تبريك عرض مي كنم. پيروزي 
ح��زب الله را نويدبخش پي��روزي جبهه اس��لام در غزه و 
فلسطين  مي دانيم. نماينده مردم آذر شهر، اسكو و تبريز در 
مجلس ادامه داد: وزير محترم نيرو و رييس محترم سازمان 
انرژي اتمي، تكاليف برنامه هفت��م درباره تجديد ۳۰۰۰ 
مگاوات انرژي هسته اي و ۱۲ هزار مگاوات تجديد پذير را 
جزو تكاليف شدني و ضروري براي حل كمبود برق مي دانيم 
و همه تلاش هايي كه در اين زمينه خواهد شد را پيشاپيش 
حمايت خواهيم كرد و اميدواريم ان شاءالله پروژه هايي مثل 
ال جي را هم بتوانيم در حوزه گاز و پروژه هايي كه نيمه تمام 
مانده را احيا كنيم. متفكرآزاد گفت: توقع نداريم در ۱۰۰ روز 
اول دولت به سمت حل همه مشكلات برويم ولي طبيعتا 
وضعيت گراني براي مردم س��خت است. ما پيشنهادمان 
اين است كه از سرمايه اجتماعي دولت براي ارايه يك افق 
روشن براي حل مسائل استفاده كنيم. دولت همه تلاشش 
را انجام دهد تا اميد را در مردم بيفزايد و ما بتوانيم از اقدامات 
آن دفاع بكنيم. همچنين مجتبي يوسفي در جلسه علني 
چهارشنبه صحن مجلس در تذكري عنوان كرد: مجلس 
شوراي اسلامي نش��ان داد به جهت موفقيت دولت آقاي 
پزشكيان كه موفقيت ايشان موفقيت نظام است، هم در راي 
اعتماد و هم در تصويب كليات لايحه بودجه سال ۱۴۰۴ با 
دولت همراهي كرده است. انتظار ما اين است كه به جاي 
دعواي سياسي، براي حل مشكلات مردم وقت بگذاريم. 
نماينده مردم اهواز و باوي در مجلس ش��وراي اسلامي با 
انتقاد از مصوبه لغو پرداخت حق ماموريت سفرهاي خارجي 
و هزينه هاي مربوط به صورت ريالي گفت: بخشنامه اي كه 
در دولت شهيد رييسي براي جلوگيري از تعارض منافع و 
سفرهاي غير ضرور برخي از مسوولان از نمايندگان مجلس 
گرفته تا برخي دولتمردان به تصويب رس��يده بود كه هر 
كسي سفر خارجي مي رود حق ماموريتش به ريال باشد، 

اما آقاي عارف اين مصوبه را لغو كرد؛ من به ايشان مي گويم 
كه اين موضوع تعارض منافع است و براي گراني خودرو و 
گراني كالاهاي اساسي، براي اجراي قانون همسان سازي 
حقوق بازنشس��تگان و اجراي رتبه بندي بازنشستگان و 
معلماني كه بايد رتبه بندي براي آنها از س��ال ۱۴۰۰ اجرا 
مي شد و براي جلوگيري از قطعي برق بخشنامه صادر كنند. 
يوسفي تاكيد كرد: مجلس آماده است تا دولت لايحه دو 
فوريتي براي حل مش��كلات مردم بدهد و آن را با اولويت 
بررسي كنيم. امروز دعواي ما سياسي نيست بلكه دعواي 
كارآمدي است و ان شاءالله با همدلي بتوانيم جلوي گراني ها 

به ويژه خودرو را بگيريم.
 وحيد كنعاني در جلسه علني چهارشنبه مجلس در نطق 
خود گفت: امريكا و كشورهاي اروپايي نقشه هاي متعددي 
عليه ايران تدارك ديدند و متاسفانه حاكمان كنوني رژيم 
كودك كش صهيونيستي بقاي خود را در گسترش جنگ 
با دخيل كردن مستقيم امريكا در جنگ مي دانند. وي افزود: 
ما امروز شاهد سكوت مرگبار و معني دار سازمان ها و مجامع 
بين المللي در مقابل كشتار ظالمانه كودكان، زنان و مردان 
غزه، لبنان، يمن و فلسطين در دنيا هستيم. هرچند راهبرد 
جمهوري اسلامي ايران اجتناب از منازعه و گسترش صلح 
در منطقه است اما جمهوري اسلامي ايران با ايمان راسخ با 
تقويت قدرت داخلي و ركن اصلي آن يعني وحدت دولت 
و ملت و با اميد به اس��تبداد الهي و بهره گيري از اهرم هاي 
امنيتي، سياسي، نظامي و با تكيه بر حكمت و عقلانيت، 
راهبرد موثر خود را براي پيش��برد سياست هاي جهاني و 
منطقه اي اتخاذ خواهد نمود. اين عضو كميسيون آموزش 
و تحقيقات مجلس ادامه داد: اما در اين برهه حس��اس از 
كشور لازم است قواي سه گانه و ملت عزيز در كنار هم قرار 
بگيرند و نگاه خود را به تمدن اسلامي و خواسته مقام معظم 
رهبري در بيانيه گام دوم انقلاب قرار دهند. امروز نگاه دولت 
خصوصا شخص دكتر پزشكيان نگاه متكي بر استفاده از 
ظرفيت تمام گروه ها با اتكا بر شعار اصلي دولت چهاردهم 
يعني وفاق ملي است كه در سايه اين انسجام و يكپارچگي، 
پيشرفت و توسعه و حل مشكلات كش��ور اتفاق خواهد 
افتاد. كنعاني خطاب به وزير آموزش و پرورش گفت: جناب 
آقاي دكتر كاظمي، چرا فرآيند غلط آزمون استخدامي را 
اصلاح نمي كنيد؟ نماين��ده مردم خلخال و كوثر خطاب 
به رييس جمهور گفت: جناب آقاي رييس جمهور شما با 
صداقت وارد انتخابات ش��ديد و مردم خلخال و كوثر هم 
به دليل همين صداقت بيش از ۹۰ درصد آراي خود را در 
صندوق به نام شما زدند ولي زيبنده اين كشور نيست كه 
قيمت خودرو در عرض يك شب ۳۰ درصد افزايش پيدا 
كند، وام مسكن و وام ازدواج و طرح سامان دهي كاركنان 
دولت در هاله اي از ابهام باش��د. نبايد گراني و تورم باشد و 
كارگران زحمتكش شركتي همچنان بلاتكليف باشند. 
جناب آقاي پزشكيان دستور ويژه دهيد و فكري به حال 
اين مردم كنيد. به اين ترتيب نمايندگان ضمن تذكر نسبت 
به لزوم حمايت از اقشار آسيب پذير تاكيد دارند كه دو قوه 
با همكاري يك ديگر مي توانند چالش ها را حل كنند و بايد 
ديد كه اين همراهي در نخستين گام و در بودجه ۱۴۰۴ 

چطور خود را نشان مي دهد.

راهبرد
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تاكيد فرمانده كل قوا بر افزايش و 
توان رزم نيروهاي مسلح

فرمانده كل قوا در ديدار مسوولان و فرماندهان نيروي 
دريايي ارتش تاكيد كردند كه مهم ترين وظيفه نيروهاي 
مسلح افزايش آمادگي و توان رزم است. حضرت آيت الله 
خامنه اي فرمانده معظم كل قوا در ديدار مس��وولان و 
فرماندهان نيروي دريايي ارتش با گراميداشت سالروز 
۷ آذر ۱۳۵۹ و حماسه آفريني ناوچه پيكان در مقابل 
دش��من بعثي كه روز نيروي دريايي نام گرفته است، 
ني��روي درياي��ي را در دنياي ام��روز نيرويي حياتي و 
تعيين كننده خواندند و با تحسين فعاليت بخش هاي 
مختلف عملياتي، اطلاعاتي، پشتيباني، سازندگي و 
نوآوري در نيروي دريايي ارتش، گفتند: جهت گيري 
نيروهاي مسلح به ويژه نيروي دريايي در همه فعاليت ها 
و برنامه ريزي ها بايد متمركز بر افزايش آمادگي و توان 
رزم باشد. حضرت آيت الله خامنه اي، افزايش توان رزمي 
را باعث پيشگيري از تهاجم دشمن دانستند و افزودند: 
مهم ترين كار نيروهاي مسلح پيشگيري از تهاجم است 
بنابراين بايد به گونه اي عمل و توان رزمي كشور را در نگاه 
و رصد بدخواهان ايران برجسته كنيد كه به معني واقعي 
احساس كنند هرگونه برخورد براي آنها هزينه سنگيني 
به دنبال خواهد داشت. رهبر انقلاب اسلامي، استمرار 
ماموريت هاي دريانوردي را ضروري برشمردند و گفتند: 
همچنان كه پيش از اين گفته شد مي توان ماموريت 
چند ماهه ناوگروه ۸۶ و جزييات آن را با زبان و ابزار هنر 
به افكار عمومي منتقل كرد. در ابتداي اين ديدار امير 
دريادار ايراني فرمانده نيروي دريايي ارتش جمهوري 
اسلامي ايران گزارشي از برنامه ها و فعاليت هاي اين نيرو 

در بخش هاي مختلف بيان كرد.

نخواهيم گذاشت سفره و معيشت 
مردم دچار مشكل شود

رييس جمهور با تأكيد بر حفظ ثبات اقتصادي و صيانت از 
معيشت مردم، توصيه ها و دستورات لازم در اين زمينه را 
به وزراي مربوطه ابلاغ كرد. ، مسعود پزشكيان در جلسه 
صبح چهارش��نبه هيات دولت، حفظ ثبات اقتصادي و 
صيانت از معيش��ت مردم را مورد تاكيد قرار داد و گفت: 
ما به هيچ وجه نخواهيم گذاشت سفره و معيشت مردم 
دچار مشكل ش��ود و در اين راستا توصيه ها و دستورات 
لازم را به وزراي مربوطه اعلام كرده ايم. در جلسه هيات 
دولت همچنين استاندار جديد كرمانشاه معرفي شد. بر 
اين اساس و با راي اكثريت اعضاي كابينه آقاي منوچهر 
حبيبي به عنوان استاندار جديد كرمانشاه منصوب شد. 
رييس جمهور در اين جلسه ضمن توصيه استاندار جديد 
به توجه ويژه نس��بت به محرومين و اقشار آسيب پذير، 
مساله توسعه استان كرمانشاه و جبران عقب ماندگي ها 
در اين زمينه در راس��تاي سند چشم انداز را مورد تاكيد 
قرار داد و تصريح كرد: تلاش كنيد اهداف دولت در رفع 
مشكلات و ايجاد رضايتمندي مردم را با جديت پيگيري 
و محقق كنيد؛ چرا كه ما در اين مناصب هستيم تا به مردم 
خدمت كنيم. همچنين رييس جمهور با بيان اينكه امروز 
»وفاق ملي« نقطه اصلي اتكاي ما براي حل نه تنها مسائل 
سياست خارجي، بلكه تمامي مشكلات گريبان گير در 
كش��ور اس��ت، افزود: دولت براي اينكه بتواند در عرصه 
سياست خارجي و نظام بين الملل پشتوانه محكمي داشته 
باشد، ابتدا بايد بتواند وفاق ملي را در داخل كشور و در ميان 
مردم تقويت كند. مسعود پزشكيان شامگاه سه شنبه 
با جمعي از اساتيد سياست خارجي و روابط بين الملل 
ديدار و پس از شنيدن نظرات، پيشنهادات و راه كارهاي 
صاحب نظران حوزه سياست خارجي، با تشريح ايده دولت 
چهاردهم براي تعامل با دنيا و نظام بين الملل، ايجاد وفاق و 
همبستگي در داخل كشور را نخستين گام دولت در جهت 
اجراي طرح هاي سياس��ت خارجي در نظام بين الملل 
عنوان كرد. رييس جمهور با استقبال از برگزاري جلسات 
منظم كارشناسي با حضور صاحب نظران و اساتيد در همه 
حوزه ها، ايجاد باور و درك عميق از مسائل پيچيده كشور 
را وظيفه اصلي اساتيد دانشگاه دانست و گفت: صحبت ها 
و موضع گيري هاي كارشناسان و اساتيد دانشگاه متكي 
بر يك باور علمي است و اين باور علمي مي تواند ميانجي 
آبرومند و دقيقي براي فهم مسائل پيچيده و كلان و ايجاد 
باور و درك اجتماعي در مردم ش��ود. پزشكيان با بيان 
اينكه امروز »وفاق ملي« نقطه اصلي اتكاي ما براي حل 
نه تنها مسائل سياست خارجي، بلكه تمامي مشكلات 
گريبان گير در كش��ور اس��ت، افزود: ما نبايد دانسته يا 
نادانسته به شكاف اجتماعي و دعواهاي سياسي در جامعه 
دامن بزنيم. دولت براي اينكه بتواند در عرصه سياست 
خارجي و نظام بين الملل پشتوانه محكمي داشته باشد، 
ابتدا بايد بتواند وفاق ملي را در داخل كشور و در ميان مردم 
تقويت كند. رييس جمهور با تاكيد بر اينكه حوزه سياست 
خارجي بيش از همه موضوعات نيازمند وحدت، انسجام 
و وفاق ملي است، اظهار كرد: همه جريان هاي سياسي 
در كشور بايد بدون ايجاد دعوا يا متهم كردن يكديگر به 
خيانت در يك نقطه مشترك به تفاهم برسند و دولت آن 
نسخه شفابخش را اجرا كند تا بتوانيم مشكلات مردم و 
كشور را برطرف كنيم. اگر در كشور يد واحد شويم، امريكا 
نمي تواند براي ما مش��كل جدي ايجاد كند. پزشكيان 
انتخاب اس��تانداران قومي را يك��ي از نمونه هاي ايجاد 
»وفاق ملي« در كشور عنوان كرد و گفت: ما براي اولين بار 
در طول انقلاب اسلامي توانستيم با هدايت مقام معظم 
رهبري استانداران كرد، بلوچ و عرب را براي استان هاي 
كردستان، سيستان و بلوچستان و خوزستان انتخاب 
كنيم و اقوام را كه يكي از بزرگ ترين س��رمايه هاي ملي 
كشور است، تقويت كنيم. رييس جمهور با اشاره به اينكه 
دولت از همكاري همه نيروهاي توان مندي كه بتوانند به 
كشور كمك كنند، فارغ از اينكه به كدام جريان سياسي 
وابس��تگي دارند، استقبال مي كند، اظهاركرد: به دنبال 
كساني نيستيم كه شركت ها و صندوق هاي بازنشستگي 
در كشور را به يكي از زيان ده ترين بنگاه هاي مالي تبديل 
كرده اند؛ متاسفانه به جاي تنبيه و عزل، آنان را تكريم و از 

جيب ملت به آنها حقوق اضافي پرداخت كرده اند.

تشريح آخرين تصميمات 
دولت از سوي سخنگو

س��خنگوي دولت گفت: تاكنون ۲۹ استاندار انتخاب 
شده اند. به گزارش ايسنا، فاطمه مهاجراني در حاشيه 
جلسه هيات دولت در جمع خبرنگاران اظهار كرد: طبق 
روال معمول در ابتداي جلس��ه هي��ات دولت، اعضاي 
كابينه موضوعات خود را مطرح كردند. رييس جمهور 
درباره مساله آموزش و پرورش كار ويژه انجام مي دهند و 
وقت ويژه مي گذارند. رييس جمهور براي حوزه محتوايي 
و فضاي فيزيكي كار ويژه انجام مي دهند. توضيح وزراي 
نفت و نيرو از حضور آنها در مجلس ارايه شد. منوچهر 
حبيبي هم به عنوان استاندار كرمانشاه راي آورد و طبق 
گفته وزير كشور تاكنون ۲۹ استاندار انتخاب شده اند و 
دو نفر ديگر هم هرچه زودتر انتخاب خواهند شد. وي 
ادامه داد: برگزاري تور گردشگري نمايشگاهي در شهر 
سين كيانگ چين در هيات وزيران تصويب شد. هر شي 
تاريخي و اسنادي بخواهد از كشور خارج شود، به مصوبه 
دولت نياز داردو اين مصوبه در همين راستا بود. همچنين 
آيين نامه سقف تس��هيلات بهسازي و نوسازي منازل 
در روستاها و ش��هرهاي زير ۲۵ هزار نفر با اصلاحاتي، 
تصويب شد. همچنين آيين نامه اجرايي بند الف ماده 
۱۰۷ برنامه هفتم توسعه با اصلاحاتي به تصويب رسيد. 
تكليف قانوني دستگاه هاي اجرايي براي برنامه هفتم 
نيز بررسي شد. مهاجراني خاطرنشان كرد: طرح حق 
ثبت طرح هاي صنعتي ب��راي عضويت در ژنو تصويب 
شد. سه حق اختراع، ثبت تجاري و حق صنعتي وجود 
دارد كه ما در دو مورد عضو بوديم و در سومي هم عضو 
شديم. همچنين سند موقت الحاقي بين ايران و كويت 
به تصويب رس��يد و اجازه مذاكره داده شد. سخنگوي 
دولت درباره اظهارنظر قاليباف مبني بر حضور غيرقانوني 
ظريف در دولت، گفت: اين موضوع توسط معاون حقوقي 
در حال پيگيري است و با همكاري و تعامل خوب دولت و 
مجلس پيگيري مي شود و نتيجه به اطلاع مردم رسانده 
مي شود. مهاجراني در خصوص زمان اجراي قانون عفاف 
و حجاب، بيان كرد: چنين موضوعاتي از جنس فرهنگي، 
اجتماعي و هنجاري اس��ت و با وفاقي كه بين دولت و 
مجلس است، تصميمي به نفع كش��ور و مردم گرفته 
مي شود. وي درباره مشكل برخي كاميون داران در مرز 
افغانستان، گفت: موضوع ترانزيت سوخت موضوعي بين 
وزارتخانه اي است و به وزارت نفت، راه، صمت و گمرك 
مربوط مي شود. حل مش��كلات شهروندان ما وظيفه 
ماست. اين موضوع را پيگيري خواهيم كرد. سخنگوي 
دولت درباره پيگيري دولت در خصوص منشأ گازهاي 
س��مي در مدارس دخترانه، بيان كرد: اين موضوعات 
در وزارت دادگس��تري و آم��وزش و پرورش بررس��ي 
مي شود. جنس اين موضوعات بين وزارتخانه اي است. 
گزارش هايي كه از دولت قبل آماده بود در حال بررسي 
است و من آخرين گزارش را در اختيار رسانه ها و مردم 
ق��رار خواهم داد. وي در ادامه درب��اره همكاري ايران با 
افغانستان و انتخاب سفير براي اين كشور، تصريح كرد: 
رابطه ما با افغانستان پيچيده شده است و مسائل ما با اين 
كشور چند دسته شده است. يك موضوع درباره حضور 
اتباع اين كشور در ايران و درخواست ساماندهي آنهاست. 
موضوع ديگر مراودات تج��اري و صنعتي و صادرات و 
ترانزيت اس��ت. چنانچه بنا باشد نماينده مخصوصي 
براي اين كشور مشخص شود با هماهنگي دستگاه ها 
مرتبط انجام خواهد ش��د. مهاجراني درباره سفرهاي 
استاني دولت، اظهار كرد: نكته رهبري درباره سفرهاي 
استاني نكته درستي است و به درك شرايط مردم كمك 
مي كند ولي سفر صرفا براي سفر معنا ندارد و بايد با برنامه 
مش��خص و حداقل كردن هزينه هاي سفر باشد. اين 
سفرها هزينه زيادي دارد ولي با مديريت هزينه ها و سپس 
مطالعه براي درك خواسته مردم انجام شود تا هزينه ها 
كاهش يابد. رويكرد دولت اينچنين اس��ت. در سفر به 
استان سيستان و بلوچس��تان دستاوردهاي خوبي به 
دست آمده است كه يكي از آنها ايجاد وفاق در آن استان 
است. وي درباره لزوم اعتمادسازي غرب براي مذاكرات 
با ايران، خاطرنشان كرد: براي برداشتن تحريم ها نبايد 
وقت را از دس��ت داد ولي وقتي شاهد بدعهدي متعدد 
و فشارهاي و تحريم هاي مختلف هستيم كه از سوي 
يك كشور هدايت مي ش��ود، بي اعتمادي وجود دارد. 
هر مذاكره به احترام و اعتمادس��ازي احتياج دارد. آنها 
بايد در رفتار اعتمادسازي را نش��ان داده و تحريم ها را 
كاهش دهند تا مردم از آن منتفع بش��وند. سخنگوي 
دولت همچنين درباره تعداد دانشجوياني كه به دانشگاه 
بازگشته اند، گفت: طبق اعلام وزارت علوم، ۶۰ دانشجو 
مساله دار برگشته اند و تعدادي از اساتيد هم برگشته اند. 

اين فرآيند در حال طي شدن هست.

مجوز كميسيون تلفيق بودجه 
به دولت براي واردات بنزين

نايب رييس كميسيون تلفيق لايحه بودجه ۱۴۰۴ گفت: 
كميسيون تصويب كرد كه دولت اجازه دارد در صورت 
نياز نسبت به واردات بنزين و فرآورده ها به كشور اقدام 
كند. محسن زنگنه در واكنش به انتشار اخباري درباره 
مخالفت كميسيون تلفيق با واردت بنزين گفت: واردات 
بنزين به كشور پيرو مصوبات كميسيون تلفيق ممنوع 
نشده است. وي توضيح داد: دولت در لايحه بودجه ۶۵ 
هزار ميليارد تومان منابع براي واردات بنزين پيش بيني 
كرده بود كه كميسيون در مصوبه خود، محدوديت در 
اين بخش را از ميان برداش��ت تا قيمت بنزين افزايش 
پيدا نكند. زنگنه افزود: براين اساس كميسيون تصويب 
كرد كه دولت اجازه دارد در صورت نياز نسبت به واردات 
بنزين و فرآورده ها به كش��ور اقدام كند. وي با تاكيد بر 
اينكه اين مصوبه به نفع مردم است، مجددا گفت: دولت 
در لايحه پيش بيني كرده بود كه تا سقف ۶۵ هزار ميليارد 
تومان در سال آينده واردات بنزين صورت گيرد و ما اين 
محدوديت واردات را از ميان برداشتيم. شب گذشته 
مالك شريعتي عضو كميسيون تلفيق لايحه بودجه 
با انتش��ار مطلبي در صفحه ش��خصي خود در شبكه 
اجتماعي ايكس نوش��ت: »آخرين روز بررسي لايحه 
دولت، كميسيون تلفيق بودجه ۱۴۰۴ با هرگونه واردات 

بنزين در سال آينده مخالفت كرد.«

دولت از ابتكارها مي گويد، نمايندگان از لزوم همراهي

قاليباف در نشست خبري: 

بايد جامعه هدف يارانه ها را به درستي تعيين كنيم

بودجه 1404، تجربه اي متفاوت در وفاق

از آتش بس در لبنان استقبال مي كنيم
رييس مجلس شوراي اسلامي گفت: امروز؛ شاهد آتش بس 
در لبنان هستيم؛ از آن استقبال مي كنيم و از اينكه مردم 
عزيز لبنان امش��ب با رهاي��ي از زير ظل��م و بمباران هاي 
جنايتكارانه رژيم صهيونسيتي در آرامش به سر مي برند 

خداي بزرگ را شاكريم.
محمدباقر قاليباف بعد از ظهر چهارشنبه ۷ آذر ۱۴۰۳ در 
نشستي مطبوعاتي كه در آستانه سالروز شهادت آيت الله 
سيد حسن مدرس و روز مجلس با حضور خبرنگاران داخلي 
و خارجي برگزار شد، با تسليت ايام دهه فاطميه )س(، گفت: 
يكي از نقدهايي كه به من مي شد اين بود كه ورا در دوره قبل 
ما كنفرانس خبري نداش��تيم و در روز خبرنگار به عزيزان 
خبرنگار قول دادم كه در اين دوره خدمتم در مجلس شوراي 
اسلامي حتماً بتوانم حداقل در سال دو نوبت يا به صورت 
فصلي نشستي خبري برگزار كنم. وي با اشاره  به برقراري 
آتش بس مي��ان لبنان و رژيم صهيونس��يتي اظهار كرد: 
خوشحالم از اينكه امروز؛ چهارشنبه كه اين نشست برگزار 
مي شود، شاهد آتش بس در لبنان هستيم؛ از اين آتش بس 
استقبال مي كنيم و از اينكه مردم عزيز لبنان امشب با رهايي 
از زير ظلم و بمباران هاي جنايتكارانه رژيم صهيونسيتي در 
آرامش به سر مي برند خداي بزرگ را شاكريم و به سهم خودم 
از رزمندگان حزب الله كه با عزت، افتخار، شجاعت و درايت 
مقاومت كردند و جنگيدند و هرگز اجازه ندادند كه يك وجب 
از خاك ش��ان با همه فشارهايي كه دشمن در بمباران ها و 
آتش هاي شديد انجام داد در تصرف درآيد؛ خداي بزرگ 
را شاكرم. رييس مجلس شوراي اسلامي در پاسخ به ايسنا 
درباره موضوع مسكن و تصويب قانون جهش توليد مسكن 
و ساماندهي اجاره بها توسط مجلس يازدهم و انتقادات اخير 
رييس مجلس شوراي اسلامي درباره اجراي اين قوانين و 
همچنين اين نكته كه اخيرا در اخبار مطرح شده است كه به 
اندازه ۳۰ برابر مساحت تهران زمين احتكار شده است و اقدام 
موثر مجلس براي كوتاه شدن روياي خانه دار شدن مردم 
اظهار كرد: اين موضوع را در سالروز تشكيل بنياد مسكن 
بيان كردم و به اين موضوع توجه داشتم؛ چراكه مطمئنم 
مشكل و مسووليت مسكن در معيشت مردم بسيار مهم و 
اساسي است. از همه عزيزان مي خواهم موضوع مسكن را 
در كشور رها نكنند. هر سال ۲۰ درصد تا ۳۰ درصد افزايش 
حقوق مي دهيم و به اندازه تورم نيز جبران حقوق نداريم. 
امروز هزينه مسكن در خانواده به شكلي است كه حداقل بين 

۵۰ تا ۷۵ درصد درآمد آنان را به خود اختصاص داده است.
وي ادام��ه داد: مش��كلات فرهنگ��ي و اجتماع��ي مانند 
اسباب كش��ي و مش��كلات همس��ايگي نيز را بايد به اين 
موضوع اضافه كنيم. اگر خانواده ها داراي مسكن شوند يكي 
از بزرگ ترين مشكلات معيشتي آنان و موضوعاتي مانند 
رفاه آنان نيز گش��ايش پيدا خواهد كرد. مسوولان بايد در 
ابتدا چنين مسائل و مشكلاتي را به رسميت بشناسند و آن 
را كنار نگذارند. يعني با خرد جمعي و نظر كارشناسان و مردم 
و منتقدان اين مسائل را حل كنيم. بايد از همه ظرفيت ها 
براي حل مساله مسكن استفاده كنيم و آن را به رسميت 
بشناسيم. اگر يك نفر يك سوم از حقوقش را در هرماه ذخيره 
كند و از جمله دهك يك تا پنج هم باشد در طول هفتاد سال 
موفق نمي شود يك خانه زير ۱۰۰ متر براي خود تهيه كند. 
مجلس يازدهم به عنوان قانونگذار موضوعات اقتصادي و از 
جمله مسكن را در اولويت قرار داد. توليد مسكن و جلوگيري 
از احتكار مسكن در سازمان هاي دولتي و غير دولتي مانند 
بانك ها و بساز بفروش ها از اين موارد است. قاليباف تاكيد 
كرد: در تهران بيش از يك ميليون مسكن داريم كه خالي 
هستند و نبايد احتكار شوند. كنترل نرخ مسكن بين موجر 
و مستاجر نيز به همراه دو قانون ديگر در مجلس تصويب شد. 
امروز كه بين شما هستيم هر سه قانون تصويب و ابلاغ شده 
است و كار قانون گذاري انجام شده است. در برنامه هفتم نيز 
به اين موضوع توجه شده است. در فصل پنجم برنامه هفتم 
ماده ۵۰ تا ۵۵ قانون دقيقا هم سيس��تم نظام تامين، هم 
مسكن روستايي، بافت فرسوده و در قانون دايمي جهش 
توليد مسكن نيز شيوه هاي ساخت مسكن در بخش هاي 
مختلف پيش بيني كرده ايم. وي ادامه داد: معتقدم روش هاي 
اجرايي كه در مسكن اتفاق مي افتد، درست نيست. چه كسي 
بايد مسكن را توليد كند؟ دولت نبايد مسوول ساخت مسكن 
باشد. مردم، شركت ها و بنگاه ها مي توانند اين امر را انجام 
دهند. دولت بايد زمين را براي مس��كن تهيه كند. حداقل 
۵۰ تا ۷۰ درصد قيمت تمام شده يك خانه را زمين به خود 
اختص��اص مي دهد. اما يك جايي بايد زمين را به ش��كل 
رايگان به طبقه هايي كه قدرت خريد ندارند، بدهيم. اين 
حق مردم اس��ت. ۱۵ درصد از جغرافياي سرزمين ما قابل 
سكونت است. الان كمتر از يك ميليون هكتار از زمين هاي 
كشور تحت پوشش مسكن هس��تند. قاليباف با اشاره به 
اينكه »سازمان ملي مس��كن به اندازه زمين هايي كه الان 

در آن خانه ساخته ش��ده است و در اختيار هست، همين 
قدر زمين تحت تملك دارد كه ساخته نشده است«، گفت: 
اين زمين ها يا داخل محدوده يا در حريم هستند.در برنامه 
هفتم دولت را مكلف كردي��م دو دهم درصد يعني حدود 
۳۰۰ هزار هكتار زمين را در اختيار مردم نيازمند قرار دهند.

در يك درصد از سرزمينمان يعني شهر تهران قريب به يك 
درصد از جمعيت كل كش��ور را متمركز كرده ايم. اطراف 
كلان شهرهاي ديگر نيز به همين شكل است. قانون جهش 
توليد مسكن نيز در صد كيلومتري تهران درحال ساخته 
شدن است.چرا به سمت شهرهايي كه ۲۰۰ يا ۳۰۰ هزار نفر 
جمعيت دارند نمي رويم؟ وي تاكيد كرد: دولت خودش را 
مكلف بداند به كسي كه پولي براي تهيه مسكن ندارد، زمين 
بدهد. در همين موضوع بافت فرس��وده، با در نظر گرفتن 
تراكم مي توان دو ساختمان ساخت. در تهران در هر هكتار 
۱۵۰ نفر جمعيت داريم. در توكيو اين مقدار نصف است. در 
نيويورك كمتر است. ما براي هر هكتار در برنامه هفتم ۶۰ 
نفر پيش بيني كرده بوديم. اگر اين كارها را انجام ندهيم، 
صاحبان زمين مجدد خانه دار مي شوند. ۱۸ سال از مسكن 
مهر مي گذرد. چند ميليون مسكن ساخته ايم؟ تاكنون زير 
۲ ميليون بوده است و ۱۲۰ هزار واحد از آنان هنوز اهدا نشده 
است. حضرت امام در حساب ۱۰۰ خود همان جا وظيفه 
دولت را تامين زمين براي مردم بي��ان كرده بود و وظيفه 
س��اخت را به مردم واگذار كرده بود. قاليباف يادآور ش��د: 
در معيشت بايد اولويت را به مسكن بدهيم. اينگونه مردم 
حتي يارانه هم ديگر نمي خواهند و تنها زمين مي خواهند. 
دول��ت روش هاي خود را اصلاح كند و مجلس نيز موضوع 
قانون گذاري را دنبال كند. قاليباف در پاسخ به سوالي درباره 
توافق آتش بس در لبنان گفت: از توافق آتش بس حمايت 

مي كنيم اميدواريم اين آرامش در غزه هم برقرار شود.
وي افزود: اينكه نتانياهو جنايتكار متمركز بر ايران است، يك 
حرف گزاف است؛ وقتي جنگ شروع شد و شهيد نصرالله را 
شهادت رسانده و جنايت پيكر را انجام دادند، احساس همه 

اين بود كه حزب الله تضعيف شده است.
قاليباف يادآور شد: در سفر به بيروت در ميان دود و آتش و 
فشار به مردم داغدار و عزادار، مردم را ديدم كه مي جنگيدند 
و زير آتش در جاهاي مختلف از خانه و كاش��انه را از دست 
داده بودند؛ در آنها صبر و شجاعت و درايت و خلاقيت ديدم 
و حزب الله را زنده ديدم. در اجلاس IPU در ژنو هم گفتم كه 

حزب الله زنده تر از هميشه است.
رييس مجلس خاطرنشان كرد: نتانياهو كثيف مي داند با ۷ 
لشكر در جنوب لبنان آمد تا آن جا را تصرف كند اما هرگز 
نتوانست، اين قدرت اسلام است پس رجزخواني نكند كه 
شكست خورده است تا ديشب تل آويو را مي زدند كه اين 
قدرت اسلام اس��ت. وي تاكيد كرد: حتما عمليات وعده 
صادق ۳ را داريم و اين تصميم ماس��ت و زمان آن هم جز 

عمليات است كه در وقت و زمان خودش انجام مي شود.
رييس مجلس در ادامه در پاسخ به پرسشي درباره اقدامات 
مجلس در زمينه وضعيت معيش��ت و رفاه گفت: يكي از 
موضوعاتي كه در برنامه هفتم توسعه وجود دارد موضوع 
معيش��ت و رفاه مردم و در كنار آن موضوع رشد اقتصادي 
اس��ت. وي با بيان اينكه »در حال حاضر كلان درآمدها و 
مصارف لايحه بودجه ك��ه بخش قابل توجهي از بودجه را 
تعيين تكليف مي كند به مجلس ارايه شده است«، عنوان 
كرد: تا اين مرحله از بررس��ي لايحه  بودجه سال آينده كه 
در كميسيون تلفيق است، در زمينه افزايش حقوق همه 
تلاش مان را كرديم كه به اندازه تورم، حقوق و خدماتي كه 
به مردم داده مي شود را پوشش دهيم. ما معتقد بوديم كه 
بودجه اي كه از دولت به مجلس آمد در هزينه هاي جاري 
مقداري افزايش داشت؛ من به اين اشكال در صحن اشاره 
كردم و همانجا نيز قول گرفتم كه اين را با هم اصلاح كنيم. 
همچنين در جلس��ه اي كه با رييس جمه��وري و اعضاي 
كميسيون هاي مجلس و دولت بوديم آنها هم به اين امر باور 
داشتن و تاكيد كردند كه تاكيد شد كه بايد به جاي افزايش 
بيشتر هزينه جاري اداره بخش هاي دولتي، حتماً افزايش 
حقوق كارگران كارمندان و بازنشس��تگان در اولويت قرار 

بگيرد و اين هم جهتي ميان دولت و مجلس وجود داشت.
رييس قوه مقننه با بيان اينكه »بر اساس بررسي هايي كه در 
كميسيون تلفيق انجام داديم افزايش حقوق عزيزان را بين 
۲۰ تا ۳۰ درصد پيش بيني كرده ايم«، عنوان كرد: علاوه بر 
اين ما در بودجه در قانون خانواده و جواني جمعيت ۸ درصد 
هزينه در نظر گرفته ايم به اين صورت كه اگر حقوق فردي 
حداقل ۲۰ يا ۳۰ درصد اضافه مي ش��ود، اگر شامل قانون 
خانواده و جواني جمعيت شوند آن ۸ درصد نيز به او اضافه 
شود؛ به نوعي با وجود اينكه درباره تورم صحبت از ۳۳ درصد 
است سعي كرده ايم كه براي آنهايي كه حقوق كمتري دارند 

تورم را با اين دو سياست در زمينه حقوق جبران كنيم.


